



The Registrar – La Greffière

Strasbourg, 25 January 2022

Subject: Change of time-limit for lodging applications

Dear Sir or Madam,

Protocol No. 15 to the European Convention on Human Rights came into force on 1 August 2021 once it had been signed and ratified by the 47 member States of the Council of Europe. The main changes brought about by this Protocol consist in the additions to the Convention of express references to the principle of subsidiarity and the margin of appreciation doctrine.

However, another major change directly concerns applicants and their representatives.

Paragraph 1 of Article 35 of the Convention has been amended to **reduce from six to four months** the time-limit following the date of the final domestic decision within which an application must be lodged with the Court (see Articles 4 and 5 of the Protocol). In order to enable potential applicants to become fully aware of the new deadline, it was provided in Article 8, paragraph 3, of the Protocol that this change would take effect only after a period of six months following the entry into force of the Protocol, thus **from 1 February 2022** onwards. In addition this new time-limit is not **retroactive** since the last sentence of Article 8 paragraph 3 states that it does not apply to applications in respect of which the final domestic decision was taken before the application of the new rule.

The Court has informed the public of this change by a statement and on its website, on the applicants' pages, in English and French but also in non-official languages, and at all official events involving stakeholders in the Convention system.

In view of the impact of this change – since failure to meet the new deadline will of course render an application inadmissible – I would be grateful if you could disseminate this information as widely as possible on your websites and by other means at your disposal in order to help the Court inform applicants of this major development.

The guidance for applicants, in English and French but also in non-official languages, will consequently be updated and made accessible on the Court's website from 1 February 2022.

Yours faithfully,

Marialena Tsirli
Registrar



The Registrar – La Greffière

Strasbourg, 25 janvier 2022

Objet : Modification du délai de saisine de la Cour

Madame, Monsieur,

Le Protocole n° 15 à la Convention européenne des droits de l'homme est entré en vigueur le 1^{er} août 2021, les 47 États membres du Conseil de l'Europe l'ayant signé et ratifié. Les principaux changements apportés par ce Protocole consistent en l'introduction dans la Convention d'une référence au principe de subsidiarité et à la doctrine de la marge d'appréciation.

Cependant, un autre changement majeur concerne directement les requérants et leurs représentants.

En effet, le paragraphe 1 de l'article 35 de la Convention a été amendé pour **réduire de six à quatre mois** le délai suivant la date de la décision interne définitive dans lequel une requête doit être introduite devant la Cour (voir les articles 4 et 5 du Protocole). Afin de permettre aux requérants potentiels de prendre pleinement connaissance du nouveau délai, il a été prévu par l'article 8, paragraphe 3, du Protocole que ce changement ne prendrait effet qu'après une période de six mois après la date d'entrée en vigueur du Protocole, soit **à compter du 1^{er} février 2022**. Ce nouveau délai n'a, en outre, **aucun caractère rétroactif** puisqu'il est précisé au paragraphe 3, dernière phrase, de l'article 8 qu'il ne s'applique pas aux requêtes au regard desquelles la décision interne définitive a été prise avant la date d'entrée en vigueur de la nouvelle règle.

La Cour a communiqué sur la question par voie de presse, sur son site internet sur les pages à destination des requérants, en anglais et en français, mais également dans les langues non officielles du Conseil de l'Europe, ainsi que lors de tous les événements officiels impliquant les acteurs majeurs du système de la Convention.

Eu égard à l'impact de ce changement, puisque, bien entendu, le non-respect du nouveau délai de quatre mois entraîne l'irrecevabilité de la requête, je vous serais reconnaissante de diffuser cette information aussi largement que possible sur vos sites internet ou par d'autres moyens à votre disposition afin d'aider la Cour à informer les requérants de cet important changement.

Les informations à destination des requérants, en anglais et en français, mais également dans les langues non officielles du Conseil de l'Europe, seront mises à jour en conséquence et accessibles sur le site de la Cour à compter du 1^{er} février 2022.

Je vous prie de croire, Madame, Monsieur, à l'assurance de ma considération distinguée.



Marialena Tsirli
Greffière

Info

From: ECHRinfo <ECHRinfo@echr.coe.int>
Sent: Wednesday, January 26, 2022 19:23
Cc: ECHRinfo
Subject: Message from the Registrar of the European Court of Human Rights / Message de la Greffière de la Cour européenne des droits de l'homme
Attachments: Circular_Letter_Protocole_15_ENG.pdf; Circular_Letter_Protocole_15_FRA.pdf

Dear Sir or Madam,

Please find attached a letter from Marialena Tsirli, Registrar of the European Court of Human Rights on the change of the time-limit for lodging an application with the Court.

Yours faithfully,

Madame, Monsieur,

Veuillez trouver ci-joint une lettre de Marialena Tsirli, Greffière de la Cour européenne des droits de l'homme au sujet de la modification du délai de saisine de la Cour.

Cordialement,

European Court of Human Rights / Cour européenne des droits de l'homme
www.echr.coe.int